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Abstract

This work was executed during the two growing seasons (2008and 2009) on "Picual" olive trees cultivar planted in a private orchard located at Nubariya  )about 80 Km from Alexandria). This work aimed at studying the effect of foliar sprays with boric acid and a mixture of chelated (Fe, Zn and Mn) alone or in combination on growth, productivity, and fruit quality of olive trees grown in sandy soil. The trees, under study, were irrigated using fresh Nile water through drip irrigation system. Results revealed that boric acid alone or with a mixture of chelated (Fe, Zn and Mn) treatments significantly improved vegetative growth (shoot length and diameter, number of leaves/shoot and leaf area). Boric acid alone, or mixture chelated (Fe, Zn and Mn) and their combinations significantly increased fruit set and yield and fruit quality (average fruit weight, fruit diameter, fruit length, pulp weight). All treatments, except boric acid, at all concentrations improved  seed weight and fruit oil percent in both seasons. As related to the leaf nutrients content, boric acid alone or with a mixture of chelated nutrients(Fe, Zn and Mn) when applied to foliage caused a pronounced increase in leaf N, Fe, Zn, Mn and B contents, compared to the control during the two growing seasons. On contrary, leaf P decreased in both experimental seasons while leaf K was not significantly affected by boric acid and chelated mixture alone treatments as compared with the control. Meanwhile, boric acid combined with chelated mixture treatments decreased leaf K. Application mixture of (Fe + Zn + Mn) at 500 ppm + H3BO3 at 500 ppm was more effective that found with other treatments in both seasons. 

الملخص العربى
تـأثير الرش ببعض المغذيات الصغرى على نمو وانتاجية أشجار الزيتون
مرفت صديق محمد سرور – إيمان السيد كامل عبد اللاه –وفاء على السيسى
معهد بحوث البساتين – مركز البحوث الزراعية

تم اجراء هذا البحث خلال موسمى النمو2008- 2009 على اشجار الزيتون صنف البيكوال المنزرع فى مزرعة خاصة (طريق اسكندرية – القاهرة الصحراوى) لدراسة تأثير الرش بحامض البوريك والمخلوط المخلبى من الحديد والزنك والمنجنيز كلا بمفرده أو مخلوطين معا على نمو وانتاجية الأشجار وصفات جودة الثمار. وقد كانت هذه الأشجار منزرعة في تربة رملية وتروى بمياه النيل العذبة تحت نظام الرى بالتنقيط . أظهرت النتائج أن الرش بحامض البوريك منفردا أو مع مخلوط الحديد والزنك والمنجنيز ادى الى تحسين النمو الخضرى ( طول ، قطر النمو الحديث ،عدد الأوراق على النمو و مساحة الورقة ) وقياسات التزهير والى زيادة نسبة العقد و المحصول وتحسين جودة الثمار (متوسط وزن الثمرة, طول وعرض الثمرة , وزن اللب). أوضحت جميع المعاملات ما عدا حامض البوريك بالتركيزات المختلفة تحسن في وزن البذرة و نسبة الزيت في الثمرة . كذلك كان محتوى الأوراق من النتروجين والحديد والزنك والمنجنيز والبورون مرتفعا بينما انخفض محتوى الأوراق من الفوسفور خلال عامي الدراسة . كما أوضحت النتائج أن معاملات حامض البوريك والمخلوط المخلبى منفردة لم يكن لها تأثير معنوى على محتوى الأوراق من البوتاسيوم فى حين أدت المعاملات المختلطة من  حامض البوريك مع المخلوط المخلبى الى نقص معنوى فى عنصر البوتاسيوم فى الأوراق. و قد حققت المعاملة ( حامض البوريك + المخلوط المخلبى بتركيز 500 جزء فى المليون لكل منهما ) أفضل النتائج خلال عامى الدراسة . 
